
Žatva a nové mechanizmy 

V tomto roku naše Jednotné roľnícke družstvo bolo obohatené o ďalší stroj, tak 

dôležitý pri žatve, ako  je kombajn F 512 najmodernejšieho typu. Po prvýkrát sa žatva 

robila kombajnom na našich obecných lánoch. Kombajnu sa ujal ako prvý Nalevanko 

Imrich a Kipikaša Jozef. Prenstavenstvo družstva sa vážne zaoberá základnou 

dlhodobou úlohou, ktorú vytyčil pre odvetvie poľnohospodárstva a výživy XIV. zjazd 

KSČ : kryť prírastok spotreby základných potravín z vlastnej výroby. Základným 

ukazovateľom celej rastlinnej výroby sú dosiahnuté ha výnosy, ktoré sú zároveň 

ukazovateľom rastu a produktivity práce. Najdôležitejšimi plodinami v rastlinnej výrobe 

sú obiloviny, ktoré slúžia k výžive ľudí,na kŕmenie hospodárských zvierat na 

priemyselné spracovanie. Aj v našom JRD celá rastlinná výroba je zameraná na 

výrobu obilovin, okopanín a krmovín na ornej pôde. 
Využitie ornej pôdy v roku 1972  

Plodina %: ha : 

Zrnoviny54 236 

Zemiaky  625 

Krmné plodiny  40 177  

z toho kukurica na sil524 

Ostatné krmoviny 35 153 

Pre porovnanie uvádzam hektarové vynosy  

 

Plodina Odroda Ha 
h výnos celkom úroda dodávky 

plán skut plán skut plán skut 

Pšenica 
Mironovská 

M3 
141 24 16,11 3384 2276 1200 1095 

Jačmeň Dvoran 65 24 19,34 1560 1252  500 611 

Ovos Český žltý 30 18 9,13 540  274   

Zemiaky Breza 25 180 158,6 4500 3965 2100 2124 

Kukurica 

nasiláš 
 24 400 347,6 9600 8346   

Jarné 

miešanky 
 20 100 104,9 2000 2099   

Ozimná 

miešanka 
 1 250 386 250 386   

Tráva 

ďateliny 
 90 40 37,2 3600 3355   

Lúky  179 32 26,1 5728 4628   

Pasienky  42 87 85 3654 3500   

 



 

 Celková dodávka obilovín bola plánovaná 1. 700 q a splnená na 1 717 q. 

Prekročené o 17 q. 

Prvý motorový čln 

S letným počasím neprišla iba žatva a iné poľnohospodárske práce, prišlo i 

zotavenie naších občanov. V plnej miere začali využívať oddych pri priehrade, ktorá je 

už naplnená a jej nádrž siaha až do našej obce. Vo voľné dni ju mládež využíva na 

vodné športy, v nedeľu prídu na brehy priehrady i starší, ba celé rodiny. Pri tejto 

priležitosti brázdia priehradou člny rôznych typov. Ako prvý motorový čln má rodina 

Kandru Michala spod Výhona. Počas letnej sezóny v obci sme zaznamenali i dva 

smrteľné prípady, jeden mládenec z Margecian a druhy náš občan z Jakloviec Puškel 

Ján 24. júla 1972. 

Z radov našich občanov z roka na rok pribúdajú členovia rybárskeho spolku. 

Postarajú sa o dobré pobavenie pre svojích fanúškov pri priehrade.  

 

Oslavy SNP 

27. augusta v našej obci sa konali oslavy Slovenského národného povstania. Pre 

také oslavy máme dôstojné miesto v obci, a to pomník v novej časti obce s pekným 

upraveným priestranstvom, ktoré je vysadené kvetmi. Pomník padlým bol postavený z 

vlastných prostriedkov v hodnote 15.000 Kčs. Pri jeho stavbe bolo odpracovaných 

1763 h. Brigádi sa zúčastňovali členovia masových organizácii Národného frontu. Pri 

tomto pomníku v popoludňajších hodinách zišli sa občania, kde si vypočuli príhovor 

predsedu dedinskej organizácie strany. V ďalšej časti osláv bol sľub pionierov našej 

Základnej deväťročnej školy. Vystúpil spevokol z radov mládeže pod vedením Imricha 

Hrubču. Večer tradične na Sedle rozžiari sa vatra, ba zaznie i niekoľko slávnostných 

sálv za doprovodu vystrelných svetelných rakét. Usporiadavajú to členovia zvezarmu 

pod vedením predsedu tejto organizácie Jakubišina Ondreja. 

 

Ženská futbalová jedenástka 

Futbalovú jesennú sezónu nezačalo len naše prvé mužstvo a dorastenecké, ale 

i ženské družstvo, ktoré zorganizoval Rendoš Štefan a Hrubčo Michal. Po dobrých 

výsledkoch v jarnom kele prebojovalo sa toto družstvo žien do II. slovenskej ligy. 

Športový fanuškovia to s radosťou privítali, lebo obohatili program jesenných sobôt a 

nedieľ. Účasť na týchto športových zápoleniach je stále väčšia, ako na mužských 

futbalových zápasoch. 

 

Tematicky večer OB 



26. októbra Okresné osvetové stredisko v Sp. Novej Vsi a Osvetová beseda v 

Jaklovciach usporiadali tématícký večer „Náš domov a rodinné šťastie“. Na programe 

boli prednášky na tému 

-Poslanie rodiny v socialistickej spoločnosti. 

-Psylogo/  Pychologické aspekty šťastného manželstva 

-Predpoklady šťastného manželstva. Filmy : Dva stoly medzi nami, Deti a 

rozvody. Účasť na tomto podujatí bola uspokojivá. Taká kultúrna akcia sa konala po 

prvýkrát. 

 

Oslavy 55. výročia VOSR a 50. výročia Sov. Zväzu 

Mesiac október bol bohatý na kultúrnopolitické akcie v rámci oslav 55. výročia 

Veľkej októbrovej socialistickej revolúcie. V oktobrových dňoch si národy Sovietského 

zväzu a s nimi celý pokrokový svet s úctou a obdivom pripomína 55 výročie VOSR a 

50. výročie Sovietskeho zväzu. I osvetová beseda spolu so školskou a kultúrnou 

komísiou v spolupráci s Miestnym národným výborom a Miestnou odbočkou Zväzu 

Československeho sovietskeho priateľstva a dedinskej organizácie Komunistickej 

strany Slovenska i s ostatnými zložkami Národného frontu. Oslavy sa uskutočnili v 

kultúrnom dome za dobrej účasti našich občanov. Oslavy boli spojené s kultúrnym 

programom, ktorý zabezpečilo vedenie ZDŠ a miestna organizácia SZM. Vrámci 

príprav osláv, osvetová beseda pripravila plán prednášok, ako napríklad 50. výročie 

vzniku ZSSR, kde naši občania boli oboznamovaní s budovateľskými výsledkami Sov. 

zväzu. Okrem toho boli prednesené prednášky „Moderné poľovníctvo v ZSSR“ a unás 

spojené s filmom, zväz žien „Predchádzanie horúčkovitými a krčovitým stavom u detí“, 

„Detské infekčné choroby“. Zväzarm usporiadal prednášku „Československá armáda 

záruka mieru a rozvoja svetovej socialistickej sústavy“. Združenie rodičov a priateľov 

školy zaistilo prednášku na tému „Vzťah medzi rodičmi a deťmi, delikvencia a 

kriminalita mládeže“. Záhradkári zabezpečili prednášku „Pestovanie ovocných 

stromov, ovocia a zeleniny“. 

 

Práca OB 

Osvetová beseda mimo podnetov na usporiadanie kultúrno – politických akcii 

vedie miestnu ľudovú knižnicu. Táto knižnica obsahuje 1507 zväzkov kníh, v celkovej 

hodnote 31.200 Kčs. V tomto roku bola dodaných 170 zväzkov v celkovej hodnote 

4.271 Kčs. Z roka na rok rastie počet výpožičiek kníh, bolo vypožičaných celkom 6.400 

kníh. Výsledky, ktoré boli dosiahnuté na úseku knižnice v našej obci sú pomerne dobré, 

vďaka usilovnej práci knihovníčky s. Hudákovej Marienke. Naša knižnica bola 

zapojená do okresnej súťaže o získanie titulu „Vzorná knižnica“. Tento titul aj získala 

a bolo jej radou Okresného národného výboru v Sp. Novej Vsi udelené „Čestné 

uznanie II. stupňa“ za úspešnú výchovnú a vzdelávaciu prácu s knihou. Kino zohráva 

taktiež dôležítú úlohu pri výchove našich občanov. Pre svoju činnosť kino má 



vypracovaný plán premietania filmov, kde je stanovený počet premietaní. Počas roku 

bolo odohraných 147 predstavení, návštevnosť bola 11.735 návštevníkov. 

 

Zbor pre občianské záležitosti 

Počas roku Zbor pre občianske záležitosti pripravíli 9 krát uvítanie detí do života, 

kde takto bolo uvítaných celkom 49 detí, z toho počtu len 5 detí bolo bez cirkevného 

obradu, čo je viac o 4 detí oproti roku 1971. V uplynulom  roku bolo na tunajšom 

matričnom úrade 54 sobášov, pri ktorých účinkovali členovia Zboru pre občianské 

záležitosti. Ďalej pôsobil pri pohrebných obradoch, uskutočňoval rozlúčky s občanmi, 

ktorí odchádzali do dôchodku, i v 12 prípadoch účinkoval pri strieborných a zatých 

svadbách, u 40 prestarlých osôb boli urobené návštevy v domácnosti, v 3.prípadoch 

boli odovzdané občianske preukazy mládeži, kde bolo odovzdaných celkom 126 

občianskych preukazov žiakom 9 ročníkov, i v 130 prípadoch boli vysielané relácie v 

miestnom rozhlase jubilantom. 

 

Ďalšia oprava kaštieľa 

Jednotné roľnícke družstvo na záver roka prijalo úlohu pokračovať v oprave 

kaštieľa pre účely JRD. Túto opravu uskutočňuje svojpomocne. Dobrou organizovanou 

prácou podarilo sa im dať do prevádzky i niektoré miestnosti, ktoré slúžia ako 

kancelárie, pretože terajšia administratívna budova pri JRD nestačila, lebo družstvo sa 

spája s ostatnými susednými obcami, a tak potrebuje viac administratívnych 

zamestnancov. Na vedúce miesta prichádzajú inžinieri z poľnohospodárskych škôl. 

 

Plnenie volebného programu MNV 

V akcii „Z“ urobila sa kanalizácia z Tajchu smerom do Hnilca v hodnote v hodnote 

80.000 Kčs. Uskutočnila sa výstavba rigolov na Marčovci v dlžke 264 m. Predlžili sme 

rozhlasovú sieť do Hlinka, verejné osvetlenie na Pílu, bola vyriešená sekundárna sieť 

na Farské a pod Skalu. Opravil sa klub mládeže v hodnote 14.000 Kčs. Na skrášlení 

obce odpracovali občania 7.630 hodín, celkove naši občania odpracovali 31.820 

brigádnických hodín v hodnote 462.947 Kčs. 

Na záver roka môžem poznamenať, že volebný program v našej obci sa plní 

podľa vopred vypracovaného plánu a dôležitosti akcie a ich finančných zabezpečení. 
Pre porovnávanie uvádzam počet sobášov v obci 53. Počas roku narodilo sa 17 

detí, zomrelo v obci 13 občanov. 
Údaje zapísané do kroniky ich správnosť schválila rada MNV dňa 15. V. 1973, 

číslo uznesenia : 44 – 15/5 – 1973. 
Predseda MNV: 

Člen rady MNV:  

Kronikár obce : 



(podpisy členov sú v kronike na str.20 ) 

 

Rok 1973 

Nový rok v našej obci začína kultúrnymi podujatiami. Školská a kultúrna komísia 

pri MNV a rada Osvetovej besedy vedie zložky Národného frontu k príprave zábav pre 

občanov s kultúrnym programom, spomienky na výročia atď. Tak tomu bolo na 

silvestrovskej zábave ktorú poriadala Telovýchovná jednota o pár dni pozdejšie 

Dobrovoľný požiarný zbor. Na tejto zábave veliteľ nášho požiarného zboru s. 

Zahornacky Michal pripomenul výročie oslobodenia obce. Občania žijúci v našej obci 

radi sa zúčastňujú spomienkovej slávnosti 28. výročia oslobodenia obce Sovietskou 

armádou. Oslavy poriada Dedinská organizácia strany. Sprievodu obcou zúčastňujú 

sa naši žiaci s učiteľmí k budove MNV, na ktorej je umiestnená tabuľa na počesť 

oslobodenia obce. Oslavy otvoril predseda Národného frontu s. Grejták, riaditeľ ZDŠ. 

Spomienkový referát predniesol tajomník DO KSS s. Petrík Ján, veniec z červených 

ruží so stuhou položil poslanec Okresného narodného výboru s. Papcun Ondrej, 

predseda DO-KSS v našej obci, báseň s tématikou oslobodenia predniesol žiak ZDŠ. 

 

Červená hviezda mohutnejšia 

Mesiac január v novom roku je významný i pre našich poľnohospodárov, a to tym, 

že do svojich radov zlúčením JRD prijali od januára 1973 Jednotné roľnícke družstvo 

Kojšov. Zlučovacia schôdza bola 28.XII.1972 v kultúrnom dome vo Folkmári. Zlučené 

družstvá nesú meno „Červená hviezda“, predsedom ostal  naďalej s. Buňa Juraj. 

Vedenie družstva je umiestnená administratíva v Jaklovciach v kaštieli. Miestnosti, 

ktoré používa JRD, sami si asanovali, ba dokončili i ohradu okolo kaštieľa.  

 

Branný pretek sväzarmu 

Mesiac február je mesiacom príprav na oslavy 25. výročia Februárového 

víťazstva. Zložky narodného frontu spolu so svojími organizovanými členmi s veľkou 

ochotou sa pripravujú na tieto oslavy. Sú to oslavy pripomínajúce víťazstvo nad 

reakciou robotnícka trieda prevzala moc do svojich rúk. Pri takomto výročí naše 

masové organizácie do svojej pracovnej náplne zahrňujú prácu a usporiadavajú akcie 

na počesť takejto udalosti. Výbor Sväzarmu pri tejto priležitosti usporiadal branné 

preteky v nasledujúcich disciplínach : beh na lyžiach na 2 km beh na 2,5 km  ženy. 

Ďalšiu dispciplínu beh mužov na 8 km vyhral Lukáč Michal. V brannom preteku bol 

najlepší v streľbe Uličný Jozef. 

 

Okresná prehliadka divadelných ochotníkov 



Toho roku stretávajú sa najlepšie ochotnícke divadelné súbory nášho okresu, 

aby reprezentovali divadelné umenie pred zrakmi obyvateľov Smižian a okolitých obcí. 

Divadelná prehliadka sa konala v Smižanoch preto, lebo je rodiskom hrdinu ZSSR kpt. 

Jána Nálepku a donedávna aj silným centrom ochotníckej divadelnej činnosti. Okresná 

súťažná prehliadka sa koná v predvečer významného výročia našich novodobých 

dejín, 25. výročia Februárového víťazstva čo prispeje k slávnostnému ovzdušiu osláv 

tohto výročia Februárového víťazstva. Ochotníci Osvetovej besedy nacvičili divadelnú 

hru od Ostrovského „Pozdná Láska“ v režii Jozefa Humeňanského. Účinkovali : Oľga 

Baluchová, Imrich Hrubčo, Anna Šimova, Ján Varga, František Dorko, Mária 

Hudáková. S touto hrou na prehliadke obsadili prvé miesto a to postúpili do krajskej 

súťaže v Revúcej na II. východoslovenskú prehliadku divadelných súborov kategórií 

„C“ organizoval Krajský narodný výbor – odbor kultúry, Krajsky výbor socialistického 

zväzu mládeže, Krajsky výbor ZČSSP, ONV odbor kultúry v Rožňave. Súťažná 

prehliadka sa konala v dome kultúry v Revúcej. V tejto súťaži umiestnili sa naši 

ochotníci na druhom mieste. 

 

Oslavy FU 

21. februára výbor Združenia rodičov a priateľov školy zvolal plenárnu schôdzu v 

telocvični Základnej deväťročnej školy. Úvodom bola venovaná pozornosť 25. výročiu 

Februárových udalostí. Žiaci rodičom predviedli kultúrny program s tematikou 

vojenskou a bojovou. O pár dní konali sa verejné oslavy v kultúrnom dome. Sála 

kultúrného domu bola preplnená. Oslavy usporiadala Dedinská organizácia KSS spolu 

so složkami NF. Program pripravili žiaci ZDŠ a Osvetová beseda pod vedením Imricha 

Hrubču. Referát predniesol predseda DO KSS s. Papcun Ondrej. Spomínanému 

výročiu veľkú pozornosť venovala Dedinská organizácia Socialistického zväzu 

mládeže. Je to novovitvorená organizácia v obci na čele s predsedom organizácie 

Šimom Františkom. Usporiadali veľa akcií ako sú  spoločné posedenia v klube 

mladých, prednášky, večierky, kvíz s tématikou 25. výročia Februárových udalostí. 

Kvíz mal tri kolá : politickú časť, športovú a zemepisno – kultúrnu. Po každom kole 

Základná deväťročná škola predviedla hodnotnú kultúrnu vložku. Na kvíze sa 

zúčastnílo 360 divákov fanúškov s radou mládeže a občanov. Každá organizácia mala 

svojích zástupcov (fanúškov, ktorí povzbudzovali zastupenú súťažiacu trojicu. Kvíz a 

program uvádzala pracovníčka MNV a členka výboru SZM Hrobková Viera. Na kvíze 

sa zúčastníli družstvá . Zväzu socialistickej mládeže, Zväzarmu, Dobrovoľného 

požiarneho zboru, Červeného kríža, Zväzu protifašistických bojivníkov a 

Telovýchovnej jednoty. Najväčší počet bodov za odpovede získali družstvá v poradí: 

Telovýchovná  jednota, SZM, ZPB a DPZ. Každé súťažiace družstvo pre svoju 

organizáciu získalo upomienkové darčeky. 

Zánik rybníka 

V mesiaci februári závod Vápenka Margecany zasypal hlinenou drťou rybník pod 

kaštieľom. Je potrebné takú udalosť uviesť pre mladšiu nastávajúcu generáciu, ktorá 



sa iba dočíta o tomto objekte alebo  dozvie z reči starších občanov. Pri tomto rybníku 

nachádzalo  veľa našich občanov skutočný oddych a športové zápolenie pri chytaní 

rýb, ba veľakrát prišli si na svoje i vytrvali diváci a fanúškovia tahoto športu. 

 

Verejná schôdza s občanmi 

Mesiac február v tomto roku bol ozaj bohatý na politicko spoločenské udalosti v 

obci. Na verejnej schôdzi, ktorá sa uskutočnila v kultúrnom dome, zišlo sa 212 

občanov. Túto verejnú schôdzu organizovala Dedinská organizácia strany a rada 

Miestneho národného výboru. Na tejto verejnej schôdzi vystúpil poslanec Okresného 

národného výboru s. Papcun Ondrej hovoril o plnení záverov XIV. zjazdu KSČ. 

Podotkol, že investičná výstavba v rámci nášho okresu bola splnená i prekročená, čo 

dopomohlo celkovému štátnemu plneniu investíčnej výstavby. Hodnotil organizácie v 

okrese, a to tak, že si upevnili svoje postavenie a preukázali vysokú iniciatívu občanov. 

Predseda s. Petrík hodnotil prácu MNV a plnenie úkolov ako aj plnenie volebného 

programu, podotkol, že sa doriešilo usporiadanie pozemkov na Frone kvôli vymeraniu 

verejnej cesty bolo dokončených 9 rodinných domov. V závere predniesol úlohy 

plnenia volebného programu v roku 1973. V diskusii vystúpil zástupca geologického 

prieskumu s. Zlocha. Vysvetlil občanom, akú úlohu a cieľ výskumu majú v našej obci. 

Nakoľko medzi občanmi boli rôzne domienky a nesprávne názory na ich prácu a 

rozhorčenie kvôli používaniu ciest pri prevoze suroviny pod Skalu. Vysvetlil účel 

razenia banských chodieb  pod Dlhými lúkami smerom pod Švablicu, ďalej výskum 

pod Skalou, okolo JRD a prác v Bohovej doline. Azbest, ktorý sa nachádza v našom 

chotári, je vysoko kvalitný a spracovanú drť, ktorá sa spracovava upravovacou linkou 

pod Skalou, posiela sa na ďalšie spracovanie a výskumy. V diskusii vystúpilo viac 

občanov so svojimi návrhmi na zlepšenie prostredia a života v našej obci. 

 

Bilancia politickej práci v obci 

18. februára, t.j. v nedeľu, v kultúrnom dome konala sa výročná členská schôdza 

strany dedinskej organizácie v našej obci. Na tejto schôdzi sa zúčastnil aktivista 

Okresného výboru strany s. Bezinský, predseda revíznej krajskej komisie, ďalšej 

aktivista DO KSS s. Šima Ondrej, predseda JDR s. Buňa Juraj – poslanec Národného 

zhromaždenia. Politickú prácu členov strany v obci zhodnotil predseda organizácie s. 

Papcun. Správa bola obšírna a kritícka, najmä čo sa týka práce niektorých zložiek 

Národneho frontu. Na schôdzi boli odovzdané pamätné medaily 25. výročia 

Februárovych udalostí. Medaily odovzdal zástupca Okresného výboru s naším 

aktivistom s. Šimom s. Zahornackému Ondrejovi  s Petrikovi Jánovi s. Papcunovi 

Ondrejovi. Za prácu a dlhoročnú činnosť v strane z príležitosti 70 tých narodenín s. 

Papcunovi Jozefovi č. 246 bol odovzdaný ďakovný list, ktorý mu udelil Okresný výbor 

strany v Sp. Novej Vsi. Schôdza sa pretiahla až do popoludňajších hodín pre rozsiahlu 

diskusiu. Odznelo viacej diskusných príspevkov. Najviac sa týkali zlepšenia straníckej 

práci v obci, veľa sa hovorilo o rôznych akciach v obci, ktoré je potrebné uskutočniť 



aby slúžili verejnosti. V závere tajomník organizácie s. Petrík Ján odpovedal na 

diskusné príspevky, ba i zhodnotil priebeh schôdze a diskusie. 

 

Oslavy MDŽ 

Každý rok, odkedy sa zmieňujem o priebehu osláv a ich usporiadaní môžem i 

toho roku pripísať konštatovanie dobrej práci organizácie Zväzu žien a hlavne výboru 

tejto organizácie, nakoľko za pomoci našej školy ZDŠ a Materskej školy usporiadajú 

hodnotné oslavy Medzinárodného dňa žien v našej obci. Je to ozaj pekné odpoludnie. 

Oslavy sa uskutočnili 8. marca, na tieto oslavy chodia veľmi radi naši občania, ba i 

starší. Tak to bolo i toho roku. 

 

Zasadnutie pléna MNV 

22. marca toho roku uskutočnilo sa IX. zasadnutie pléna MNV v zasadačke MNV. 

Na tomto pléne ako hlavný bod tohto zasadnutia bola prednesená správa predsedom 

školskej a kultúrnej komisie s. Kipikašom Jurajom. Správa hodnotila prácu kultúrno – 

osvetovej činnosti za minulý rok. Rozsiahla ideovo – politická a organizačná práca za 

uplynulé obdobie vykonala sa aj v oblasti kultúry. Išlo najmä o to, aby sa v celej oblasti 

kultúrnej politiky dôsledne uplatňoval princíp vedúcej úlohy strany a aby sa celá oblasť 

kultúry aktívne podieľala na formovaní vedonia pracujúcich a mládeže v duchu 

marxisticko – leninského svetového názoru. Osvetová činnosť v našej obci bola 

zemeraná hlavne na získavanie občanov pre aktívnu podporu politiky našej strany. V 

našej obci máme vybudovaný kultúrny dom, ktorý nám slúži na usporiadavanie 

rôznych kultúrnych podujatí, ako aj na premietanie filmu, hranie divadla, prednáškovú 

činnosť, na usporiadanie rôznych kvízov, zábav pre mládež, schôdzkovú činnosť. V 

poslednom období sa tieto priestory kulturného domu prepožičiavajú občanom na 

usporiadanie svadieb. V dnešnom období stodoly, humná a rôzne hospodárske 

prístavky sa nestavajú, ba čo občania mali tak už asanovali. Svadobné hostiny u nás 

sa usporiadavajú veľké s rozsiahlymi rodinami, preto nábytok a zariadenie sa vynašalo 

na tie humná a spomínané (uvedené) objekty. Dnes už nemajú kde vynášať, a preto 

radšej využivajú priestory kultúrného domu a majú po starostiach. Tu sa už MNV 

stretáva znovu sťažkosťami, nakoľko na uvedené akcie už je stanovený poradovník – 

plán. Tento plán je tak nahustený požiadavkami, že niet času opraviť a vymaľovať vo 

vnútri kultúrny dom. Osvetová beseda má vypracovany Jednotný plán kultúrno 

osvetovej činnosti a vzdelávania na rok 1973 – 1974, v ktorom sú zahrnuté rôzne 

prednášky, besedy s mládežou, uporiadavanie rôznych kurzov pre  ženy. Uvedený 

plán obsahuje mnohé ďalšie akcie ako štáto-politické akcie k významným 

jubileám,oslavyMDŽ, oslavy 1 a 9 mája, spomienkové výročia predstaviteľov marxizmu 

– leninizmu, usporiadanie kultúrnych prednášok, zdravotnícke prednášky atď. 

Jednotlivé akcie sú termínované s určením zložky Národného frontu, ktorá má tu – 

ktorú akciu zabezpečovať. Len spoločnou prácou všetkých organizácii sa dajú vytvoriť 

lepšie podmienky pre našich občanov na tomto úseku práce. Predseda MNV 



informoval plénum o socialistickej súťaži, ktorá bude prebiehať medzi obcami v rámci 

okresu. Rada MNV rozhodla vydať výzvu o najkrajšiu záhradku našej obce a stanovila 

3 ceny v celkovej hodnote 500 Kčs. Takouto súťažou sa prispeje k zveľaďovaniu obce. 

 

Národná smena 

Dobrú odozvu má u nás celoobecná akcia „Národná smna“. Na túto akciu zložky 

NF a najmä výbory organizácií pripravujú už dopredu prácu pre svojich členov,a tak 

spoločne nastúpia v určených akciách, ktoré riadí a prijíma výkony predseda MNV s. 

Petrík. Uvediem niektoré dôležitejšie akcie : odstránili sa závady vodovodu a odpadu 

v škole Pod chodníkami, vyčistila sa žumpa, zapojili sa hygienické zariadenia v tejto 

budove, upravil sa chodník od brány ku vchodu školy, vyčistil sa rigol, pred MNV a v 

Tajchu, urobila sa úprava okolo pamätníka, úprava  priestranstva okolo budov ZDŠ, 

žiaci urobili zber šrotu po obci atď 

. 

XI. Zasadnutie pléna MNV 

24. júla 1973 bolo zasadnutie pléna MNV. Na tomto verejnom zasadnutí 

prejednali sa nasledujúce body programu : správa o plnení rozpočtu za I polrok 1973, 

správa o miestnej prevádzkarne a správa o rozpočte Osvetovej besedy, správa o 

plnení volebného programu a o plnení záväzkov za I. polrok 1973. Správu plenárnemu 

zasadnutiu MNV predložil predseda MNV. Rozobral ako MNV, spoločenské 

organizácie za pomoci občanov, školy a spoločenských organizácií plnia priatý volebný 

program od začiatku volebného obdobia až doposiaľ. Poukázal na niektoré negatívne 

javy, ktoré je potrebné riešiť. Uviedol, ktoré úlohy je potrebné z volebného programu 

plniť v ďalšom volebnom období, aby tak všetký ulohy zahrnuté vo volebnom programe 

boli splnené do konca volebného obdobia. 

 

Volebný program sa plní 

Plnené body programu : Od mája 1973 bola zriadená autobusová zastávka Pod 

skaličkami, na viaceré naliehanie našich občanov. Bolo potrebné urobiť úpravu terénu, 

tieto práce zabezpečoval poslanec MNV  Pribičko Pavol s občanmi volebného obvodu 

najmä tých, ktoré sú v blízkostí zriadenej zastávky. Pre tento rok MNV dostal 22. 000 

Kčs na opravy a údržbu verejných studní. Preto do svojho plánu začlenil opravy 

všetkých verejných studní v obci, ktorých je 8. MNV vo svojom rozpočte má plánovanú 

čiastku 30. 000 na opravu strechy kultúrného domu, táto akcia je urobená za pomoci 

brigády našich našich penzistov, opravu urobil podnik z Gelnice. V materskej škole 

bola urobená prestavba kachľových pecí a maliarske práce v učebniach. Podobne aj 

na ZDŠ Pod chodníkami bola urobená prestavba pecí a maľba tried. MNV v tomto roku 

zabezpečoval údržbu samotnej budovy národného výboru. Budova bola omietnutá 

brizolitom, boli z lepšené zariadenia v sobášnej miestnosti urobila sa maľba dverí, 

okien, urobilo sa kovové oplotenie, ktoré bolo vhodné natreté. 



V mesiaci apríli 1973 boli urobené práce a to oprava rigolu v sídlisku 70 bm, 

urobená úprava areálu okolo pamätníka-vysadili sa kvety a ozdobné kry. Na tomto 

zasadaní v ďalšej častí bolo zhodnotené plnenie záväzkov na počesť 25. výročiu FU a 

30. výročiu SNP. Občania prijali celkom 216 záväzkov, ktoré predstavujú 30.158 

brigádnických hodín. Vyriešila sa otázka predlženia verejného osvetlenia občanom 

byvajúcim na Píle. Okrem toho bola im urobená úprava miestnej komunikácie aj k 

domom v Hlinku, ktoré sú postavené pri bývalom rybníku. Na základe toho, že občania 

si vystavili rodinné domy v časti obce Pod skaličkami bolo potrebné riešiť i sekundárnu 

sieť, ktorá bola k týmto domom predlžená. Bolo im zavedené verejné osvetlenie a 

zároveň i Pod skalou. Celkový náklad činil 54.000 Kčs. Bola urobená rekonštrukcia 

elektrického rozvodu v dome, kde je umiestnená obecná knižnica, lebo bola v 

chatrnom stave,a aby nedošlo k požiaru. Počas celého roku 1973 v obci došlo k 

spomaleniu plnenia úloh volebného programu, lebo MNV finančné prostriedky v 

čiastke 38.700 Kčs, ktoré ostali na konci minulého roku, musel začleniť do svojho 

rozpočtu pre zabezpečenie tých úloh, ktoré neboli rozpočtovými prostriedkami pokryté. 

Týmto opatrením vyšších orgánov Miestnemu národnemu výboru nezostali finančné 

prostriedky na plnenie úloh volebného programu. Ďlším nedostatkom, ktorý spočíva v 

spomalení plnenia úloh volebného programu je to, že Okresný národný výbor v 

Spišskej Novej Vsi i na viaceré dožadovanie Národného výboru zeraradil nám do plánu 

akcie „Z“ žiadané tri akcie, i keď máme na tieto vypracované projektové a rozpočtové 

dokumentácie. Ďalej počas roku bola predĺžná linka miestneho rozhlasu na Breh a pre 

občanov Fronu. Bola doriešená otázka  zvýšenia počtu stravníkov v školskej jedálni 

pri Základnej deväťročnej škole, kde plán bol zvýšený zo 115 stravníkov na 150 

stravníkov a týmto boli uspokojené požiadavky rodičov. 

Spoločenské organizácie a školy priali 11. kolektívnych záväzkov, čo predstavuje 

11.750 hodín a celková hodnota záväzkov činí 612 556 Kčs. Socialistické záväzky 

prijímali na pomoc pri rozšírení vodovodu, výstavbu rigolov, výstavbu komunikácii na 

úpravu verejného priestranstva, zriaďovania kvetinových záhonov atď. Žiaci na zber 

šrotu, na pomoc špičkových poľnohospodárskych prác. 

 

Oprava cesty cez obec 

V priebehu roka bola opravená štátna cesta cez našu obec. Bol urobený  

asfaltový koberec moderným technologickým postupom. Týmto boli vyriešené 

sťažnosti občanov bývajúcich pod Vyhonom. Za nepriazniveho počasia rodinné domky 

boli stále ošpliechané  ba i okna, pri búrke voda sa rozlievala po ceste a prinašala 

nánosy na hlavnú cestu. V tom prípade nepomohla ani znižená rýchlosť motorových 

vozidiel  ktorá je stanovená od Výhonu po Tajch na 30 km. 

 

Výstavba v obci 

Počas roku 1973 bolo rozostavaných 5 rodinných domov, ukončené boli 3. 

Záujem o výstavbu rodinných domov je veľký prevažne zo strany mladych manželov, 



ktorí žiadajú pridelenie stavebných pozemkov. I keď rada MNV sa snaží riešiť tento 

nedostatok s Okresným národným výborom – odborom výstavby, doposial v tomto 

smere nedošlo k zlepšeniu situácie, čo je zapríčinené robením výskumných prác GP 

(azbestu) v našej obci. Z týchto dôvodov nie je možné pristupovať k spracovaniu 

smerného územného plánu obce. Za rok 1973 je na MNV zaevydovaných 8 žiadostí 

na výstavbu rodinných domov. 

 

Odvoz smetí 

Občania v obci maju záujem na čistote a v zhľade prostredia, v ktorom bývajú. 

Na MNV si objednavajú kontajnéry na smetie (odpad). Dosiaľ v obci ich máme 66 

kusov. Odvoz smetia zabezpečuje Mestský národný výbor v Gelnici, ktorý pre tento 

účel má dopravné prostriedky. Odvoz robia ráz týždenne. 

 

Výsledky hospodárenia JRD 

Výsledok hospodárenia JRD v roku 1973 odzrkadľuje sféru samotného 

plánovania, sféru nadhodenia vlastných možností. Sústavný rast výroby, znižovania 

nákladov, zlepšovanie životného a pracovného prostredia je isté prvoradou úlohou 

celého vedenia JRD. Pri žatve obilnín pomáhali kombajny E 512 SK – 4. Tento bol iba 

na brigáde. Najviac o zber úrody sa pričinil náš vlastný kombajn, ktorý mal na starosti 

s. Nalevanko Imrich a pomocník Tomaško Imrich st. Kombajnami zožali obilniny z 322 

hektárov, ostatné obiloviny skosili samoväzom a ručne na výmere 51,5 ha. Úroda 

obilnín bola pre zlúčenie JRD Kojšov a Folkmár ovplyvnená slabým celkovým výnosom 

z hektára, na vyššie položených orných plochách úroda bola veľmi slabá. 

Pšenica hektárový výnos21.20 q 

Jačmeň  -//-15.40 q 

Ovos-//- 9.00 q 

Plánovaná úroda bola 7.111 q, skutočnosť 4.520 q, rozdiel činí 3591 q. Po žatve 

a mlatbe prišiel zber zemiakov z 25 h. Na tejto ploche sa pestovali odrody Sperber a 

Smes. Plán bol 180 q z hektára, skutočnosť bola 152, 2 q z hektára. I napriek nižšej 

úrode bol plán výkupu 25 vagonov splnený. Na úseku živočíšnej výroby stav 

hovedzieho dobytka je splnený, čo dokazuje i dodávka mäsa. Plánované úlohy na 

tomto úseku boli splnené na 123%, ale u dojníc plán nie je dodržaný pre nevyhovujúce 

priestory a plán dodávky mlieka je plnený na 89,5%. Na úseku investičnej výstavby sa 

vystavalo a opravilo počas roku hodne. Uskutočnila sa výstavba haly, slúžiaca pre 

spracovanie obilia, triedenia zemiakov uskladnenia strojov na zimné obdobie, 

rekonštrukcia skladu, miestnosť a sociálne zariadenia pre zamestnancov. 

Rekonštrukcia garáže na garažovanie traktorov, prebudovanie kancelárie, oprava a 

zlepšenie váhy. Stavebná skupina je zostavená z dôchodcov pod vedením s. Kandru. 

Táto skupina pracuje na  rôznych prácach ako pridružená výroba, čo znamená, že táto 

pracovná skupina vypomáha aj iným organizáciám na požiadanie. Pre členov 

družstva, zlepšilo sa sociálne zariadenie  najmä pre traktoristov a zamestnancov v 



údržbe. Majú svoj útulok, umyvárku  podobne i v živočišnej výrobe, toto zariadenie sa 

ešte zlepšuje. Zamestnanci JRD pracujú 8 hodín za pevnú plánovanú mzdu. Pre také 

pracovné podmienky, ktoré som uviedol, je i dostatočný počet zamestnancov, ba i 

družstvo z roka na rok sa omladzuje. 

Pre porovnanie uvádzam dobrú pracovnú priležitosť pre naše ženy z obce, a to 

Pod skalou  pri úprave azbestu. Tento závod je t.č vo vývoji. Plánovaný stav 

pracovníčok je splnený, lebo sú tam slušné zárobky. Početné množstvo žien pracuje 

vo Vápenke. Ťažba vápenca je rozšírená a zmechanizovaná, s najnovším 

technologickým postupom pálenia vápna. Počas roku 1973 bola rozostavená nová 

linka na pálenie vápenca, hruba stavba bola dokončená, ostalo  iba dokončiť technické 

zariadenie. I na tejto linke vyskytne sa ďalšia pracovná príležitosť, najme  pre 

ženy.Závod Prefa – výrobňa betónových výrobkov si taktiež svoje pracovné a vyrobné 

prostriedky upevňuje a stabilizuje. Technologické postupy pri výrobe betonových 

výrobkov mechanizuje, čo znamená, že občania tam pracujú radí a závod, hoci nemá 

základňu surovín – štrk, si udržujú a zveľaďujú. 

Pre porovnanie uvádzam počet sobášov v obci :  

Počas roku narodilo sa 52 detí,  

Zomrelo v obci11 

 

Údaje zapisané do kroniky ich správnosť schválila rada MNV dňa 7. mája 1974 

číslo uznesenia : 56 – 7/5 – 1974 

Predseda MNV: 

Člen rady MNV: 

Kronikár obce: 

(podpisy členov sú v kronike na str.224) 

 

Rok1974 

V tomto roku náš pracujúci ľud oslávi 30. výročie Slovenského národného 

povstania, ktoré má nesmierny význam pre nás všetkých. Na počesť tohto 

vyznamného jubilea naši občania hneď na prahu nového roku prijali socialistické 

záväzky, ktorými sa zaviazali pomôcť MNV pri plnení, volebného programu a tým 

prispieť ku skrášleniu a zveľadeniu svojej vlastnej obce. 

 

Súpis hospodárskych zvierat 

Na prelome roka na základe smerníc Štátneho štatistického úradu každým rokom 

sa uskutočňuje súpis hospodárskych zvierat. Tento súpis je zameraný na súpis 

hovädzieho dobytka, ošípanych, kôz, husí atď. Prípravy k súpisu robí miestný národný 

výbor, ktorý tento súpis má zabezpečiť prostredníctvom svojich poslancov národného 

výboru. 

 



29. výročie oslobodenia obce 

Popri rôznych občianskych povinostiach a príprav politického diania na začiatku 

roka masové organizácie organizované v Národnom fronte, starajú sa i o kultúrne 

podujatia a tanečné zábavy. Miestná organizácia požiarneho zboru usporiadala z 

priležitosti 29. výročia oslobodenia našej obce tanečnú zábavu, a to v sobotu i nedeľu. 

V pondelok 21.1.1974 sa všetci požiarnici zúčastnili osláv kladenia venca pri pamätnej 

tabuli, ktorá je umiestnená na budove MNV. 

 

Divadelné predstavenie 

Osvetova beseda v rámci slávnych vyročných dní zaistila divadelné predstavenie 

z Kultúrno – spoločenského strediska v Spišskej Novej Vsi. Divadelní ochotníci nám 

predviedli divadelnú hru „Mirandolína“. 

 

Ďalšie verejné oslavy v obci 

Prvý štvrťrok tohto roku je bohatý na spomienky najmä politického rázu. ZDŠ 

usporiadala oslavy v škole z priležitosti Ferbuárových udalostí. Večer prebehli oslavy 

v kultúrnom dome s kultúrnym programom. O mesiac znovu sa občania schádzajú na 

oslavy Medzinárodného dňa žien do kultúrného domu. O celovečerný program sa 

postarala Základná deväťročná škola a Materská škola. 

 

Mesiac apríľ zveľaďovania a skrášľovania 

20. apríl bol vyhlásený za deň celookresnej pracovnej smeny. K tejto akcii v našej 

obci bola zameraná propagácia plagátmi a vhodnými nástenkami v propagačných 

skrinkách. Na základe okresnej a krajskej výzvy, Miestný výbor NF spolu s radou MNV 

vyzývajú občanov k zapojeniu sa do tejto brigády na Brehu k vyčisteniu kanála a rigolu, 

taktiež na Starej dráhe. V areáli pamätníka sa  celková úprava okolia, vysadili sa 

kvetinové záhony. Žiaci pod vedením triednych učiteľov  upratovanie okolo školy, starší 

žiaci zozbierali šrot a zber skla – fliaš, ktorý sa hodnotil do súťaže televízneho seriálu 

„Víťazná cesta“. Náš okres bude súťažiť s okresom Nové Zámky. V súťaži o najkratšiu 

záhradku a ulicu sa bude pokračovať i tohto roku. Pre víťazov sú pripravené hodnotné 

ceny. 

 

25. výročie PO 

Dňa 24. apríľa Pionierska organizácia socialistického zväzu mládeže oslávila 25. 

výročie založenia pod heslom : Pionierskymi činmi dokážeme lásku k socialistickej 

vlasti.“ Oslavy sa konali od rána v priestranstvách ZDŠ. Bola zhodnotená práca PO na 

našej škole, odmenení najlepší pionieri a pioniersky pracovníci. Na oslavách vystupili 



hostia z radoch okresných organizácii : z odboru školstva OV – SZM, rodičia a občania 

našej okce. Ďalej nasledoval kultúrny program pre učastníkov osláv. K tomuto výročiu 

je potrebné ešte spomenuť športové zápolenie  ktoré bežalo pred oslavami v rôznych 

športových disciplínach. 

 

 


